
„ORTOGRAFIA”

Prezentacja przedstawia zasady:

• Pisowni wyrazów z literą ó i u

• Pisowni wyrazów z literą rz i ż

• Pisowni wyrazów z literą h i ch



Kiedy piszemy „Ó”

Ó wymienia się w o, a, e :
• mróz-mrozy

• kózka-koza

• ogród-ogrody

• piórko-pierze



Ó piszemy również w 

zakończeniach wyrazów:

- ówka,

- ówna, np.:

●mrówka, temperówka, końcówka, wskazówka, 

kartkówka, kreskówka.

●równa, główna, cesarzówna, sołtysówna.



Ó piszemy także w niektórych 

wyrazach na początku
• Ósemka

• Ósmy

• Ów

• Ówczesny

• Ówdzie

Uwaga:Litera ó nie występuje nigdy na końcu wyrazu!!!



Kiedy piszemy „U”

Literę U piszemy w większości 

polskich wyrazów, np.:
• bułka

• umowa

• ulica

• kupować

• dużo

• chudy



U piszemy również w wielu 

przyrostkach:

-ula, np. Krasula

-ulec, np. hamulec

-unek, np. podarunek

-unia, np. ciotunia

-uszek, np. dzbanuszek

-usia, np. mamusia



Kiedy piszemy „RZ”

Połączenie literowe RZ piszemy 

po spółgłoskach:
b, p, k, g, t, d, ch, j, w, np.:

●brzoza

●przyjaźń

●grzmot

●strzała

●chrzan

●wrzask



RZ piszemy, gdy wymienia się w 

„r”:

●marzec – marca

●lekarz – lekarstwo

●harcerz – harcerski

●morze – morski



Połączenie literowe RZ

przykłady:

●przebój, brzoza, krzyż, grzyb, brzydula, dojrzały, wrzosy, 

drzewo, wrzesień, krzyczeć, drzemać, trzeba, przepływać, 

jarzębina, chrzan, krzew.



Uwaga!

Pamiętaj o wyjątkach!

●pszenica

●bukszpan

●pszczoła



Kiedy stosujemy „Ż”

Ż gdy wymienia się w:

g, dz, h, z, ź lub s, np.:

●pieniężny – pieniądze

●drużyna – druh

●księża – ksiądz

●krążek – krąg

●śnieżek - śnieg



Są również wyrazy z Ż

niewymiennym:
●żagiel

●żaba

●żarówka

●żółw

●żart

●wieża

●wyobrażenie

●wrażliwy

●żyrafa



Zasady pisowni litery „H”

H występuje jedynie w wyrazach 

obcego pochodzenia, np.:

●hak

●hałas

●harmonia

●herbata

●humor

●historia  



Połączenie literowe „CH”

CH gdy wymienia się na sz, np.:
●ucho-uszko

●mucha-muszka

Po literze s, np.:
●schron

●schemat

●schody



CH zawsze na końcu wyrazów z 

wyjątkiem wyrazu druh, np.:
●na półkach

●kielich

●dach

●śmiech

●mech































Dziękuję za uwagę :)

Prezentację przygotowała:

Pedagog terapeuta,

mgr Zofia Pokrzyk.
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